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Obecní úřad a zastupitelstvo obce Vřesovice přeje všem spoluobčanům krásné
a pohodové léto plné sluníčka a zasloužený odpočinek. Ať Vás neopouští zdraví, dobrá 
nálada a možnost  alespoň několik krásných slunečných dnů trávit mezi rodinou a přáteli. 
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Schválilo:
Schválení Změny č. 2 ÚP Vřesovice
Zastupitelstvo obce Vřesovice podle ust. §54 odst. 2 zákona
č . 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu
ve znění pozdějších předpisů, vydává Změnu č. 2 Územní-
h o plánu Vřesovice formou opatření obecné povahy, a to 
po ověření, že není v rozporu s politikou územního rozvoje,
s  územně plánovací dokumentací v ydanou krajem, 
v ýsledkem řešení rozporů a se stanovisky dotče -
n ých orgánů nebo stanov iskem krajského úřadu.
Nájemní smlouva na části pozemků p.č. 596/4 a 596/5
Zastupitelstvo obce schvaluje nájemní smlouvu na pozemky 
p. č. 596/4 a 596/5 o výměře 359m2 za nájemné 1kč/m2/rok
na dobu 3let.
Knihovní řád
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje předložený knihovní řád.
Vzalo na vědomí:
Rozpočtové opatření 6/2019
Zastupitelstvo obce Vřesovice bere
na vědomí Rozpočtové opatření 6/2019.
ZO NA SVÉM ZASEDÁNÍ DNE 28. 4. 2020
Schválilo:
Pozemkové úpravy
Z astupitelstvo obce Vřesovice schvaluje soupis nových po-
zemků komplexní pozemkové úpravy k.ú. Vřesovice a zároveň 
pověřuje stavební komisi k odsouhlasení drobných odchylek 
v pozemkové úpravě a starostu k podpisu těchto odchylek.
Obecně závazná vyhláška č. 1/2020
Z astupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Obecně závaznou 
v yhlášku č. 1/2020 o místním poplatku za provoz systému 
shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstra-
ňování komunálních odpadů.
Rozpočet obce pro rok 2020
Z astupitelstvo obce po projednání schvaluje schodkový 
r ozpočet obce Vřesovice na rok 2020. Schodek bude kryt
z  přebytku z minulých let. Příjmy ve výši 10 496 900 
K č, výdaje ve výši 15 496 900 Kč, financování ve výši 
5 000 000 Kč. Závazné ukazatele rozpočtu budou paragrafy.
Střednědobý výhled pro období 2021-2022
Zastupitelstvo obce po projednání schvaluje střednědobý výhled 
rozpočtu na roky 2021 – 2022.
Rozdělení dotací složkám a spolkům pro rok 2020 
Zastupitelstvo obce schvaluje SH ČMS – SDH Vřesovice nein-
vestiční dotaci na obnovu soutěžního materiálu, startovné, 
PHM, údržbu vozidla a tréninky soutěžního družstva ve výši 
50.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskyt-
nutí dotace z rozpočtu Obce Vřesovice ve výši 50.000 Kč mezi 
Obcí Vřesovice a SH ČMS - SDH Vřesovice.
Zastupitelstvo obce schvaluje ČSV, z.s. Kyjov neinvestiční dotaci 
na modernizaci včelařského vybavení a zvyšování počtu včel-
stev v obci Vřesovice ve výši 10.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskyt-
nutí dotace z rozpočtu Obce Vřesovice ve výši 10.000 Kč mezi Obcí 
Vřesovice a ČSZ, z.s. Kyjov.
Zastupitelstvo obce schvaluje KČT, odbor Vřesovice neinvestiční 
dotaci na organizační zajištění hlavních turistických akci v roce 
2020 ve výši 30.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouv o poskytnutí 
dotace z rozpočtu Obce Vřesovice ve výši 30.000 Kč mezi Obcí 
Vřesovice a KČT Vřesovice.
Zastupitelstvo obce schvaluje Spolku Babule Vřesovice nein-
vestiční dotaci na akce – dětský den, Mikulášská obchůzka, 
vánoční výstava, dílničky ve výši 30.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskyt-
nutí dotace z rozpočtu Obce Vřesovice ve výši 30.000 Kč mezi Obcí 
Vřesovice a Spolkem Babule, Vřesovice.
Z astupitelstvo obce schvaluje neinvestiční dotaci Aerobiku 
team Kostelec, z.s. na podporu provozování sportovních aktivit, 
účasti na soutěžích pořádaných sportovními organizacemi
a jiných akcí ve výši 20.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskyt-
nutí dotace z rozpočtu Obce Vřesovice ve výši 20.000 Kč mezi Obcí 
Vřesovice a Aerobikem team Kostelec, z.s..
Zastupitelstvo obce schvaluje TJ Sokol Vřesovice, z.s. neinves-
t iční dotaci na činnost a zajištění soutěžního ročníku 2020, 
příprava výročí TJ Sokol Vřesovice v roce 2021, zajištění kul-
turních akcí v zájmu udržování tradic v obci a provoz a údržbu 
svěřeného majetku ve výši 50.000 Kč.

ZASTUPITELSTVO OBCE Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu o poskyt-
nutí dotace z rozpočtu Obce Vřesovice ve výši 50.000 Kč mezi 
Obcí Vřesovice a TJ Sokol Vřesovice, z.s..
Zastupitelstvo obce schvaluje finanční dar MPS Paniháj z.s. 
Moravany na podporu folklorní činnosti ve výši 3.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje darovací smlouvu o poskytnutí 
finančního daru ve výši 3.000 Kč mezi Obcí Vřesovice a MPS 
Paniháj z.s. Moravany.
Zastupitelstvo obce schvaluje finanční dar Jitce Skalkové
na údržbu krojů pro folklorní soubor Vřesovjánek ve výši 5.000 Kč. 
Zastupitelstvo obce schvaluje darovací smlouvu o poskytnutí 
finančního daru ve výši 5.000 Kč mezi Obcí Vřesovice a Jitkou 
Skalkovou, Vřesovice.
Zastupitelstvo obce schvaluje finanční dar SONS, z.s., oblastní 
odbočka Kyjov na volnočasové aktivity nevidomých a těžce 
zrakově postižených ve výši 1.000 Kč.
Zastupitelstvo obce schvaluje darovací smlouvu o poskytnutí 
finančního daru ve výši 1.000 Kč mezi Obcí Vřesovice a SONS 
ČR, z.s., oblastní odbočka Kyjov.
Veřejnoprávní smlouva s městem Kyjov
Zastupitelstvo obce schvaluje veřejnoprávní smlouvu s Městem 
Kyjovem o poskytnutí účelového příspěvku z rozpočtu obce ke 
spolufinancování sociálních služeb ve výši 34.600Kč.
Pachtovní smlouva na pozemky p.č. 1779/1 a 1779/11
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje smlouvu o pachtu 
pozemku p.č. 1779/11, vodní plocha, vodní nádrž umělá o vý-
měře 9923 m² a p.č. 1779/9, vodní plocha, vodní nádrž umělá 
o výměře 837 m², ležících v k.ú. Vřesovice mezi Obcí Vřesovice 
a Moravským rybářským svazem Osvětimany. Pachtovné ve 
výši 1,10Kč á 1m2/rok = 11.836Kč/rok.
Těžba štěrkopísku – plná moc
Zastupitelstvo obce schvaluje navržený postup a uděluje plnou 
moc Mgr. Janě Zwyrtek Hamplové, advokátce specializující se 
na právo územních samospráv, v předloženém znění.
Smlouva E.ON – p.č. 2457/50
Zastupitelstvo obce schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zří-
zení věcného břemene mezi obcí Vřesovice  a E.ON Distribuce, 
a.s. na p.č. 2457/50 v k.ú. Vřesovice na LV č. 10001, za účelem 
stavby: Vřesovice, rozš. kNN, Staniek - kabel NN, uzemnění.
Výběr dodavatele na nátěr sloupů VO
Zastupitelstvo obce schvaluje jako dodavatele na nátěr sloupů 
VO pana Otakara Konečného, Vřesovice s nabídkou 173.151 Kč.  
K podpisu smlouvy pověřuje ZO starostu obce pana Libora Pazderu.   
GDPR - SMLOUVA O POSKYTOVÁNÍ SLUŽEB POVĚŘENCE PRO 
OCHRANU OSOBNÍCH ÚDAJŮ
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o poskytování služeb 
pověřence pro ochranu osobních údajů od Pavel Houška, Blat-
nice pod Svatým Antonínkem.
MAS Kyjovské Slovácko
Zastupitelstvo obce schvaluje zařazení území obce do území 
působnosti MAS Kyjovské Slovácko v pohybu, z.s., pro progra-
mové období EU 2021 - 2027.

ZO NA SVÉM ZASEDÁNÍ DNE 9. 6. 2020 SCHVÁLILO
Schválilo:
Dotace pro Svazek obcí mikroregionu Podchřibí
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje podání žádosti
o dotaci na projekt s názvem „Cesta krajinou mikroregionu 
Podchřibí - inventář“, kterou podá Svazek obcí mikroregionu 
Podchřibí do výzvy 5. MAS Kyjovské Slovácko v pohybu
v rámci operace 19.2.1. Programu rozvoje venkova na období 
2014 – 2020.
Závěrečný účet obce 2019
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Závěrečný účet obce  
za rok 2019 a vyjadřuje souhlas s celoročním hospodařením 
bez výhrad.
Účetní závěrka obce 2019
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Účetní závěrku obce 
za rok 2019.
Účetní závěrka MŠ Vřesovice 2019
Zastupitelstvo obce Vřesovice schvaluje Účetní závěrku MŠ 
Vřesovice za rok 2019 a převod hospodářského výsledku
ve výši 122,76 Kč do rezervního fondu.
Výběr dodavatele „Vřesovice-kanalizace
a ČOV-projektová dokumentace“
Zastupitelstvo obce schvaluje cenovou nabídku firmy AQUA 
PROCON s.r.o. jako dodavatele projektové dokumentace „Vře-
sovice – kanalizace a ČOV“ a pověřuje starostu obce Vřesovice 
podpisem smlouvy o dílo.
Vzalo na vědomí:
Rozpočtové opatření 1/2020
Zastupitelstvo obce bere na vědomí Rozpočtové opatření 1/2020.
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Vážení spoluobčané, 
od poloviny března letošního roku čelíme šíření one-
mocnění novým typem coronaviru COVID-19. Je to 
vážná situace, když se jedná o zdraví lidí. 
Jsem rád za to, že se pozvolna vracíme k normálnímu 
životu. 
Poděkování si zaslouží všichni občané, kteří se chopili 
šicích strojů a zásobili rouškami nejen své blízké, ale 
také další občany, a to předáním roušek prostřed-
nictvím pracovníků obecního úřadu. Touto cestou 
bych chtěl poděkovat paní Daně Slezáčkové Müllerové, 
paní Kamile Hozíkové, paní Věře Novákové, paní Karle 
Náplavové, paní Jitce Pazderové, paní Jitce Skalkové, 
paní Blance Kuzníkové z Kyjova,  Erice Suttnerové
a Evě Suttnerové ze Bzence a SDH Vřesovice. Dále dě-
kuji všem lidem, kteří darovali látku na roušky. Celkem 
se ušilo 2.167 ks roušek. 
Přes tuto vážnou situaci chod obecního úřadu za urči-
tých opatření dále pokračoval v práci jeho pracovníků, 
a to na úrovni administrace nebo pravidelné údržby
a čistoty obce. 
Z důvodu preventivních opatření v souvislosti s koro-
navirovou pandemií se zrušil veškerý kulturní program 
v naší obci.
Na zasedání ZO v červnu byla ke zhotovení projektové 
dokumentace - k územnímu řízení - „Vřesovice-kana-
lizace a ČOV“ v celkové výši 1.649.230,- Kč – vybrána 
firma AQUA PROCON s.r.o. Brno. V nejbližších dnech 
bude dokončeno výběrové řízení na “Rekonstrukci 
obecního úřadu Vřesovice – II. etapa“. Začátek prací 
bude zahájen ještě v letošním roce.
Vážení spoluobčané, čeká nás čas dovolených a dlou-
hých letních večerů. Přeji Vám, abyste si léto užili
 a strávili co nejvíce času se svými blízkými.

                                                    Libor Pazdera - starosta

SLOVO STAROSTY KONTEJNERY
NA TŘÍDĚNÝ ODPAD
S kontejnery na tříděný odpad, s udržitelností čistoty
a nezakládáním černých skládek je ve Vřesovicích 
velký problém. Chci upozornit hlavně na kontejnery 
v části obce Paseky, kde je 5 kontejnerů na směsný 
komunální odpad, jež slouží pro chatovou oblast a ne 
pro ukládání velkoobjemového odpadu, stavební sutě 
a nebezpečného odpadu. 
Někdy nevěřím svým očím, když vidím, co je odloženo 
u kontejnerových hnízd na tříděný odpad. Když jsou 
kontejnery plné, často stačí jejich obsah sešlapat, 
krabice rozložit a prostor unvitř kontejneru se na-
jde. Nebo odvézt odpad na jiné místo s kontejnery
v obci, či využít dobu otevření sběrného dvoru v Kyjo-
vě, kde může každý občan, s trvalým pobytem ve Vře-
sovicích, uložit odpad zcela zdarma - stačí jen předložit 
občanský průkaz. Rozhodně by neměly být odpady 
svévolně ukládány vedle kontejnerů. V takovém pří-
padě se jedná o zakládání černých skládek, za což
lze uložit poměrně vysokou pokutu ve správním řízení 
na odboru životního prostředí.
Domnívám se, že také majitelé nejbližších rodinných 
domů nemají radost z černé skládky, která opakova-
ně vzniká u kontejnerových míst. Tato místa budou 
monitorována.

Společenská kronika
V 1. pololetí roku 2020 se v naší obci narodili 2 noví občánci, 4 občané se přihlásili do Vřesovic k trvalému pobytu, 
odstěhovali se 3. V červnu 2020 má tedy naše obec 576 obyvatel.                                  

PROSÍM, VŠÍMEJTE SI A NEBUĎTE 
LHOSTEJNÍ K TOMU, KDO TEN 

NEPOŘÁDEK DĚLÁ A

NAPOMEŇTE HO! 

NAROZENÍ:
Valentová Kateřina
Kubík Adam

NAŠE ŘADY OPUSTILI:
Marie Doležálková
Vlasta Valentová
Věra Rajsiglová
Pavel Sedlář

                                                    JUBILANTI
75 LET:
Vratislav Mynář
Eliška Vandová
Ladislav Kozák

80 LET:
Josef Zelinka

90 LET:
Alice Výstupová 
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5. 12. 2019  naší obcí i obcí Labuty prošli Mikuláš s čertem a andělem. 
Navštívili celkem 32 dětí.Čert si nikoho s seboudo pekla neodnesl, protože 
máme všechny děti hodné. Každé z dětí dostalo  malý balíček
a  list z Knihy hříchů a pochval. Mikuláš  s čertem  i andělem  se těší
na příští rok,  kdy si přijdou zkontrolovat děti, jak se jim daří plnit sliby, 
které jim daly.

Lenka Chromková.
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Uzávěrka zimního čísla zpravodaje bývá začátkem 
prosince a do konce roku ještě probíhá několik akcí,
o kterých bychom Vás rádi informovali. 

Na nejmenší děti se předvečer Mikuláše přišel podívat 
nejenom samotný Mikuláš, ale pro jistotu s ním 
návštěvy absolvovali i čert, anděl a sobík.
Každoročně se v naší mateřské škole organizuje 
vánoční besídka. Tentokrát se školka proměnila na ráj 
plný andělů a andělíčků, kde děti pro rodiče i prarodiče 
předvedly svůj andělský program. Ježíšek pak nadělil 
spousty dárků a školka se za chvíli proměnila na 
hernu pro malé i velké. Taťka Zdeněk Vilímek zahrál 
na kytaru, některé děti si zatančily a zazpívaly. Děti 
byly v kostýmech andělíčků kouzelné, a tak z bohaté 
fotodokumentace je vybráno alespoň několik fotografií.

5

Obec Vřesovice pořádala před vánocemi koncert dechové hudby Šohajka z Bojanovic. V úvodu děti
z Vřesovjánku předvedly vánoční pásmo. Na své si pak přišla především starší generace.  Hezké písničky určitě 
přispěly k předvánoční náladě.

Několik let se na konci roku vařil Silvestrovský guláš v „Hospodě u sirotků“. Mikroregion Podchřibí tentokrát 
zorganizoval setkání občanů z okolních vesnic na Oboře v Ježově. Ze zájemců se většina dopravila pěšky - po 
svých vlastních. Čekalo je bohaté pohoštění. Největší výpravy byly ze Žádovic a Hýsel. Turistické vycházky se 
zúčastnili i nejmenší návštěvníci v kočárcích. Podobné akce by se měly střídat v jednotlivých obcích mikroregionu. 

Text a foto: Zuzana Dohňanská
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Třídenní svátek, který nemá ve své podstatě mnoho společného s liturgií, ale přece je plně podřízen běhu cír-
kevního kalendáře. Masopust se slavil ve dny předcházející Popeleční středě, jíž začínal 40denní půst, končící 
o velikonocích. O Masopustních rejích z Čech i Moravy máme písemné zprávy již ze 13. století, i když je svátek 
svým původem zřejmě ještě staršího data, patrně spojený s tradicí předkřesťanských pohanských obřadů.
Hlavní masopustní zábava začínala o masopustní neděli. Všichni se chystali do hospody k muzice. Někdy se 
tancovalo i přímo na návsi. Pivo teklo proudem, muzikanti se měli co ohánět. Tanec se protáhl až do rána. Také 
o masopustním pondělí se pokračovalo v zábavě a tanci. V mnoha vsích se toho dne konal „mužovský bál“, kam 
neměla svobodná chasa přístup. V mnoha oblastech lidé věřili, že jak vysoko bude selka při tanci vyskakovat, tak 
vysoké vyroste toho roku obilí či len. 
Vyvrcholením masopustu bylo úterý. Toho dne procházely venkovem průvody maškar, hrála se i divadelní před-
stavení, secvičená obvykle žáky. Hlavním smyslem bylo pobavit sousedy i sebe. 
Masky byly rozmanité . Ale bývalo i několik masek tradičních. Pravidelně  v průvodu chodíval mědvěd, někdy 
vedený na řetězu mědvědářem. Jinou tradiční maskou byla klibna (šiml, kobyla, koníček), skrývající často dvě 
osoby. Objevovala se i maska jezdce na koni, častý byl Žid s pytlem , bába s nůší, kominík se žebříkem, kozel a řada 
dalších. Při obchůzce měly často jednotlivé masky předepsáno, jak se mají ve svém přestrojení chovat, mědvěd 
strašil malé děti, Žid vyjadřoval nespokojenost s dárky, protože mu připadaly malé. Mnohde končili masopustní 
zábavu o půlnoci pochováním basy, jinde o půlnoci pochovávali Bacchusa., coby pána ožralců
a nezbedníků.
Fašankovou obchůzku jsme tento rok absolvovali dříve. Jarní prázdniny a termíny muzikantů nedovolily pořádat 
fašank v pozdějším období. Víkend byl překrásný a věříme, že si ho všichni užili. Poděkování patří všem maskám, 
muzikantům a za bohaté pohoštění a kasičkové dary všem milým spoluobčanům Vřesovic. Mnohým dobrotám 
opravdu nešlo odolat. Ještě jednou moc děkujeme, těšíme se na fašank v příštím roce a budeme moc rádi, když 
se k průvodu přidají další zájemci o tuto hezkou tradici. Bohatou galerii fotek jsme obohatil
 o vzpomínkové snímky. Zašlé časy mají své kouzlo a staré fotografie obzvlášť.   

MASOPUST též Fašank – ostatky – končiny - karneval

Text: Gabriela Kabrnová
Foto: Zuzana Dohňanská, Gabriela Kabrnová
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chtěla bych vás oslovit z Obecní knihovny. Sedím tady
v krásné, zrekonstruované knihovně, která září novotou 
a ve které dominují knihy seřazené v nových dřevěných 
regálech.
Sedím tady v knihovně s novým nábytkem, řadím
a obaluju knihy a sázím je jednu za druhou do elek-
tronického katalogu. Ale jsem tady většinou sama.
Do knihovny chodí hodně málo lidí a věřte, je to veliká škoda.
Žádná televize, žádný počítač vám nedá to, co dobrá 
knížka. Chápu, že dnešní doba je uspěchaná, že jste 
pořád v poklusu a že je také spousta jiných aktivit, 
kterými se můžete bavit. Ale knížka vám dá fantazii, 
představivost, knížka vás zavede do končin, které se 
navštívit nedají, v knížce se můžete najít, může vám 
pomoct s životními peripetiemi, ukázat vám směr
a naplnit vaše přání a touhy. Zkuste jí prosím dát šanci. 

Knížky, které vás zajímají a nemám je, můžu objednat 
z hodonínské knihovny. Knížky, pro které si nemůžete 
přijít, vám ráda přivezu domů. Pokusím se poradit
a pomoct s výběrem.
Někteří z vás se přišli alespoň podívat do naší krásné 
knihovny, posedět a povyprávět u kafíčka. Ráda bych 
taky připravila besedu pro maminky s dětmi, protože 
je důležité vychovávat čtenáře od malička. Vzpomeňte 
si, jak je hezké sednout si do křesílka, otevřít knížku
a nechat se vtáhnout do jejího děje.

Máme otevřeno každé úterý od 16:00 – 19:00 hodin.
Udělám, co budu moct, abyste si odnesli to, co vás 
baví a zajímá.
Mějte se hezky a přijďte. Kája Náplavová-knihovnice

Foto: Zuzana Dohňanská

V březnu se na Palatě uskutečnila přednáška o historii 
Vřesovic, o které nás informoval pan František Kozák. 
Zajímavá místa v okolí naší vesnice dávají tušit bohatou 
historii i když některé jsou jenom v rovině dohadů.
Cimburk, Klimentek, Hradiště jsou pořád opředeny
rouškou tajemství. 
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Místa, které připomínají doby dávno zašlé jsou: HRADISKO opatřené hlubokými valy na kopci zvaném Hradištěk, 
jehož historie je vůbec neznámá. Bylo zde sice kopáno, ale však žádných zbytků po budově nějaké nebylo nalezeno. 
HRÁZ BÝVALÉHO RYBNÍKA na obecních loukách, zvaných Stupavy, o němž historie praví, že byl zřízen klášterem 
u Sv. Klementa. BOŽÍ MUKA, stojící u silnice na velkých polích, o které se neví kdy a proč byla postavena. Pouze 
pověst vypráví, že tam byl v čase chorely hřbitov.
Vznik osady zdejší nedá se nijak bezpečně zjistiti. Pravdou však jest, že byla jistě dříve založena, než osady okolní, 
zejména od ní na jihu se nalézající. Ku příkladu lidé kolem labutího rybníka , teprve v pozdější době se usazovali 
a obec proto Labuty nazvána. Je známo, že v nejstarších dobách neusazovali se lidé rádi při nížinách, kde hrozilo 
nebezpečí zátopy, ale raději na místech vyšších.
Při tom bylo i pamatováno na vhodná místa pro opevnění proti nepříteli. Všimneme-li si valů kolem zdejšího 
hradiska, jejich rozsahu, hloubky a stáří, musíme uznati, že na nich někdy pracovali obyvatelé nejen obce zdejší 
nýbrž i širokého okolí. Zub času na těchto valech však velmi mnoho změnil. Na straně jižní zmizely náspy valů 
již beze stopy. Bedlivý pozorovatel však rozpozná, kam se poděly. Nedaleko na straně jižní přiléhají pozemky 
„Stará hora“. Dosud lidé tvrdí, že na Hradišťku 
býval vinohrad a že donedávna tam rostly zbytky 
víné révy. Představme si tedy, kde se ocitla hlína
z násypu na jižní straně hradiska! Samozřejmě byla 
skopávana a vodou odplavena dolů, čímž náspy 
zmizely.
Osídlení zde počalo pravděpodobně v nejbližších 
stoletích po Kristu. Že osada zde byla již dávno 
před dobou cyrilo-metodějskou, dokazují popelnice 
z dávných dob pohanských, nalezené při kopání 
pařezů v lese na východní straně od hradiska 
a též na různých jiných místech při kopání sklepů, 
studní, nebo při jiných příležitostech. Pevnost na 
tomto hradisku byla nejspíše dřevěná a mohla
i s valy býti zbudována v době pozdější proti vpádů 
divokých hord asiatských od východu, na kteréžto 
straně jest vrch tento zvláště nepřístupný.
Na kterém místě počali se lidé nejdříve usazovati 
není známo. Tolik však se dá zjistiti, že ve středově-
ku rozkládala se obec zdejší již v Dolní ulici, Hanáčině ulici, s Vývozem a Hošťálovou po domek č.18 a na Palatě, 
která byla o polovici menší než-li je nyní. V popisu okresního hejtmanství kyjovského vydaného nákladem K.Antoše 
v Kyjově r.1910 čteme: „Ve 14.století byl ve Vřesovicích svobodný dvůr, po němž nazýval se rytířsky jeden rod 
ještě v 15.století.“ Kde se někdy nacházel tento panský dvůr nelze zjistiti. Byl-li vůbec, mohl býti při obecní studni, 
poněvadž i nynější budovy tam se nalézající jsou stranou od cesty opodál vzdálený, tvoří pravý uhel, je tam hlavní 
studna a cesty odtud, jak patrno v katastrální obecní mapě, rozbíhaly se na všechny strany. Dvůr tento mohl 
státi na těch místech, na nichž se nyní nachází domy čísla 59-62.. Na nádvoří kolem studny byla bažinatá půda.
Číslování domů jak známo zavedeno bylo r.1770. Za Marie Terezie bylo u nás 72 obytných budov, z nichž 40 selských, 
1 hospoda, 1 pálenice, 1 pastouška a 29 chalupnických obydlí. Kromě zmíněných 72 domů byla na návsi obilní sýp-
ka, zvonice a šopa na máry. V tratích, kde byly vinice: Ve „Staré hoře“, na „Drahách“, v „Kobylích dolech“ a jinde bylo 
mnoho bud se sklepy na víno. V „Sadech“ byly též búdy, avšak v této trati nepěstovalo se víno, nýbrž ovoce. Kromě 
bud bývaly zde též sušírny na ovoce. Takřka na konci každého humna stávala kdysi taková sušírna a vyskytovaly 
se též na různých tratích, kde bylo ovocné stromoví. Sušírny později jako nepotřebné byly ponechány zubu času
a zmizely takřka úplně. (pokračování příště)

Foto: archivní snímky

VÝBĚR Z KRONIKY

11



H
is

to
ri

e

Vybráno z místní kroniky, psáno v roce 1927 starostou 
obce a kronikářem Jakubem Klimkem. Vzhledem k lepší 
orientaci a změnám některých popisných čísel bych 
ráda upřesnila jednotlivá stavení. Číslem popisným 
72 je označena bývalá hospoda, pak škola a dnes 
obecní úřad. Č.p. 71 je bývalá hospoda, palírna, obchod
a hasička, která byla postavená v místě dnešního parku 
a směrovala od kapličky k zrcadlu. Č.p. 55 je hospoda
„U sirotků“ a č.p. 135 je obchod Jednota.
„Až do roku 1900 byla ve Vřesovicích jen jediná hospoda. 
Původně se nacházela na místě dnešního obecního 
úřadu. V roce 1827 byl hostinským a majitelem 
František Štulíř. Poněvadž byla při ní i kovárna, mohla 
býti někdy obecní.
Vrátíme se několik století zpátky.
První hospoda zde mohla býti zřízena asi při zakládání 
Dědiny. Zároveň mohl býti založen při obecní studni 
též panský dvůr, jehož průčelní budova byla tam, kde 
je nyní hostinec číslo 71. 
Kdy to bylo nelze zjistiti, avšak mohlo se tak státi 
brzy po době cyrilometodějské. Vrchnost zde přestala 
sídliti začátkem 14. století, neb již kolem roku 1320 kdy 
byl založen Cimburk. Byl obydlený až do roku 1720 
a Vřesovice patřily nejspíše pánům z Cimburka. 
Důkazem toho, že domněnka 
tato může býti správnou jest 
to, že po roce 1320 brzy koupil 
Cimburk markrabě Jan, který touž 
dobou byl majitelem i Vřesovic a 
Hořenčic. Že před rokem 1320, po 
několik století sídlil ve Vřesovicích 
zámožný rytířský rod dokazuje
i hradisko. V osadě byl tehdy dvůr
a na hradisku dřevěná tvrz. Pod tvrzí 
ve Staré hoře byly krásné vinice. 
Na okolitých pozemcích pásalo se 
stádo panských ovcí neboť vzhledem 
k půdě zdejší, mohl býti dvůr tento 
hlavně pro chov ovcí zařízen. 
Poněvadž vrchnost hospodu ke svým 
účelům potřebovala, proto bylo pro 
ní ponecháno při zakládání osady 
nejpěknější místo na návsí. V hospodě 
byly dávány usedlíkům rozkazy
a odbývány tam valné hromady, 
ale i různé všeobecné radovánky se 

tam pořádaly. Největší výroční slavnosti bývaly hody
k nímž vrchnost darovala dva berany na maso pro 
obecní hostinu.
Stavbou školy r. 1874 zanikla hospoda č. 72 a místo ní 
byla zřízena na čísle 71 (v dnešním parku). Kromě toho 
byl později povolen v čísle 55 (U syrotků) nálev lihových 
nápojů. R. 1901 zažádal Alois Valenta o povolení 
veřejného hostince ve svém domě č. 135 (Jednota). 
Okresní hejtman Zahradník mu to však vzhledem
k počtu obyvatelstva a místním poměrům nepovolil. 
Žadatel si však zajel i se starostou obce Antonínem 
Čechalem do Vídně, kde na přímluvu P.Stojana docílil 
svého účelu. Na čísle 55 byl potom taktéž povolen 
veřejný hostinec a následkem toho máme nyní tři velké 
hostince.
Obyvatelstvo obce zdejší bylo národnosti české, teprve 
v polovině devatenáctého století usadila se zde rodina 
israelská, která v krátké době stala se majitelkou hostince 
č.72, čtvrtlánu č.55 a palírny č.71. Byla to rodina Kleinů, 
do níž se přiženil Ignác Tajman (Theumann), který zde 
nabyl svým vlivem velkého bohatství. Býval také prvním 
radním. V roce 1874 směnil s obcí svůj hostinec č. 72
na pozemek Trávníky. Na místě tohoto hostince,
z něhož je zachován nynější školní sklep, vystavěna 
byla školní budova. Hospodu si pak zřídil z palírny č. 71. 

HOSPŮDKY ZNÁMÉ I NEZNÁMÉ...

Dnešní park
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ZDRAVÍ VÁS OZDRAVOVNA 
U SIROTKŮ!!!

Hospodáři rádi u něho vysedávali a výsledek byl ten, 
že mnoho jich pozbylo své majetky. Žid naproti tomu 
úžasně bohatnul. Zbohatl z lehkomyslných sedláků, 
jichž usedlostí mnoho přišlo na buben. Později však 
sám vedl život marnotratný a nemravný, upadl
do dluhů a jak lehko nabyl, tak i pozbyl.....
Hospoda, obchod a hasička na návsi, s č.p. 71, která 
sahala od kapličky po zrcadlo byla zbořena v pade-
sátych letech, čímž vzniklo veřejné prostranství, později 
upraveno do dnešní parkové podoby.
Dle místních starousedlíků byla za hospodou malá 
vodní plocha, kam se vodily koupat husy. Po zbourání 

budov y se těžiště hospodské činnosti přeneslo
do dnešní „Ozdravovny u Sirotků“, která přešla několika 
majitely a taky přestavbami do dnešní podoby. Souběž-
ně s ní byla nějaký čas v provozu hospoda na Palatě, 
jejíž prostory slouží v součastnosti komunitním účelům.
V březnu tohoto roku vzali do pronájmu hospodu man-
želé Čechovi, s jejich záměry a plány pro další období 
vás seznámí v samostatném příspěvku. 

Text: Zuzana Dohňanská, zdroj – místní kronika
Foto: archivní snímky

Jmenuji se Petr Čech a s manželkou Pavlou a synem 
Filipem provozujeme od 1. března rodinnou hospůdku, 
která má ve Vřesovicích dlouholetou tradici. Snažíme 
se poskytnout našim zákazníkům příjemné posezení 
u tří druhů čepovaného pivečka. Většinou čepujeme 
Radegast 10° a 12°, Gambrinus 11°. K příjemnému 
posezení patří také dobré pohoštění. K pivečku máme pro 
vás stále přichystané pochutiny jako jsou domácí pivní 
sýr, utopenec, nakládaný hermelín, masovou topinku
a bramboráčky. Pro zpestření víkendu vás chceme 
pozvat i na teplá jídla. Dále se snažíme připravovat 
dobroty na grilu.
Do budoucna chceme pro vás přichystat grilování
s posezením u muziky. Můžete se těšit na plánované 
zvěřinové hody v menším podání. Pro vaše pobavení 
máme jukebox s možností zazpívat si karaoke, zahrát 
si kulečník, stolní fotbálek, či si zahrát šipky. Pro 
vaše ratolesti máme trampolínu, kde si můžou děti 
zadovádět pod vaším dozorem. Chceme vás upozornit 
na možnost pořádání soukromých akcí narozenin, 
svateb, tracht..... 
Vařit pro vás budu já, Petr Čech, s dlouholetou 
zkušeností kuchaře, jak v Česku, tak i v zahraničí. 

Veškeré dotazy a připomínky nebo objednání akcí 
volejte na telefonní číslo: 732 994 064.

TĚŠÍME SE NA VAŠI NÁVŠTĚVU
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KDYŽ PŘIŠLA KORONA...
Takový malý virus a vklouzl nenápadně. Nejdřív
v čínskem městě Wu-chan, co bylo stále dostatečně 
daleko, abychom nabyli pocit, že se nás netýká. 
Globalizace, která nám umožňuje být v jakoukoli chvíli 
na jakémkoliv místě na zemi, však vykonala své, a tak 
jsme měli tu možnost se s virem seznámit i u nás. 
Snímky, které obletěly svět, ve kterých lidi padali 
bezvládně na zem, vystrašili téměř každého. Kromě 
Wu-chanu se ohniskem nákazy stala Itálie, ze které 
se virus rozšířil do celé Evropy a postupně i na další 
kontinenty. Většina světa řešila situaci, se kterou se 
mnoho desetiletí nesetkala a vlády byly postaveny
do podobné situace. Začal obrovský shon se sháněním 
zdravotního materiálu, a to nejenom testovacích setů 
na zjišťování přítomnosti koronaviru, ale i roušek, které 
měly být alespoň částečnou ochranou proti  šiření 
coronaviru.
Bylo sympatické sledovat, jak se najednou vytáhly šicí 
stroje, roky nepoužité, a maminky, babičky, ale i slečny 
se pustily do práce. Naše vesnice nebyla výjimkou. 
Na situaci vzápětí reagovala paní Dana Slezáčková 
Müllerová, která začala roušky šít jako první. Každý, 
kdo nějaké ušil, ví, že stejně jak práce za šicím strojem  
je časově náročná i příprava- střihání, skládání, žehle-
ní... „Pásová výroba“ je v takových situacích efektiv-
nější, a tak se hlavní střihačkou a pomocnicí stala 

paní Kamila Hozíková. Děvčata  šla v tandemu téměř
2 týdny. Druhé „centrum“ šití roušek vzniklo v rodině 
paní Jitky Skalkové.  Skupina byla četnější a vzhledem 
ke třem malým dětem byla potřeba vytvoření miniš-
kolky, aby děvčata mohla nerušeně pracovat. Postupně 
se přidaly další šikovné ruky z Vřesovic. Část materiálu 
se kupovala, část pocházela ze starších zásob látek
v domácnostech.
A tak bych za obec, za sebe a taky za všechny spo-
luobčany naší vesnice chtěla moc poděkovat všem 
ženám a děvčatům, které zareagovaly na danou situaci 
a bez nároku na odměnu vyprodukovaly přes dva tisíce 
roušek. Přesný počet byl 2.167. 
Jmenovitě patří poděkování paní Daně Slezáčkové 
Müllerové, Kamile Hozíkové, Věře Novákové, Kajce 
Náplavové, Jitce Pazderové, Jitce Skalkové, Blance Kuz-
níkové, Evě Sutnerové a Erice Sutnerové. 
Roušky z vřesovických „dílen a dílniček“ putovaly
pro občany obcí Vřesovice, Osvětimany, Hýsly,
pro Nemocnici Kyjov, Policii ČR, Hasiče Kyjov, Domov
pro seniory Pelhřimov a Uherské Hradiště a poštou
pro některé občany ČR.
Poděkování patří i panu starostovi Liborovi Pazderovi, 
jež osobně zabezpečil rozvoz roušek pro všechny ob-
čany naší obce,  která částečně financovala  i nákup 
materiálů.
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Od propuknutí koronaviru uběhly téměř 4 měsíce.
Na počátku  nejenom občané, ale ani vlády nevěděly 
jak nejlépe situaci zvládat, opratě většinou převzali 
hygienici. Čisla nakažených se v jednotlivých krajinách 
výrazně lišily a zprávy o stovkách mrtvých v zahraničí 
zaplavovaly denně sdělovací prostředky.
Většina populace na zprávy podobného druhu reago-
vala strachem, někteří lidé až panickým, což vedlo
k nepřiměřeným reakcím v ulicích, obchodech, dokon-
ce až k udavačství za absenci roušek. Znalí virologové 

a lékaři avizovali od začátku, že smyslem roušek je brá-
nění bakteriální infekce všeho druhu na zdravé občany, 
a tím ochrana jejich imunity. Právě ta je dominantní 
v boji proti každé nemoci. Virus lze přirovnat k větru
je všude a nelze jej zastavit. Jediná, kdo to opravdu 
dokáže, je dobrá imunita, kterou si tvoříme způsobem 
života, stravováním, pohybem, otužováním a duševní 
pohodou. Většina zemřelých „na koronavirus“ byli 
pacienti, kteří měli závažné diagnózy,  a chřipkový 
virus Covid 19 jenom završil své dílo. U běžné zdravé 
populace může proběhnout forma chřipky, může mít 
stadium snadnější i těžší, z které se lze bez následků 
uzdravit.  Pravdou je, že jisté procento populace vyka-
zuje neadekvátní imunologickou reakci (organizmus 
člověka jde viru vstříc, místo toho, aby se jej snažil 
zastavit). Procento těchto pacientů je naštěstí nízké, 
ale může se vyskytovat ve všech věkových skupinách. 
Některé laboratoře hlásí, že tento druh viru nevznikl 

v přírodě, některé to kategoricky popírají. Když člo-
věk uvažuje v širších souvislostech, není těžké hledat 
propojení mezi celosvětovou ekonomickou krizí, zisky 
nadnárodních korporací v oblasti farmacie, manipulace 
s obyvateli planety, dokonce s jejich eliminací, čím se 
netají už ani světová média. Je na každémz nás, aby 
jsme se nestali pouhým pasivním příjemcem hlavních 
zpráv, ale snažili se hledat širší souvislosti. Ale vraťme 
se na počátek, kdy po vypuknutí koronavirove krize 
se zmobilizovaly tisíce žen po celé republice a ušily 

statisíce, možná i miliony 
roušek, jako první pomoc 
svým rodinám, blízkým, 
obcím, nemocnicím... . 
Všem patří veliké DĚKUJE-
ME.  Stejně, jako všem zdra-
votníkům, prodavačkám, 
záchranným složkám, kteří 
pracovali v první linii, jako 
i všem, kteří se podíleli 
jakýmkoliv způsobem na 
zvládnutí situace. Slibujou 
nám další vlnu, omezení, 
vakcinaci. Zvažujme kroky, 
které podstoupíme a hle-
dejme objektivní informace, 
protože ty v miliardových 
ziscích farmaceutických 
firem nenajdeme. 
Není pochyb, že korona-
virus není náhoda a je 
důsledkem života, který 
žijeme. Závěrem bych text 
ráda doplnila slovy, které 
ve zprávách nejspíš neo-
dezní,najdete je v časopisu 

Záhady života. „Má pandemie nějaký skrytý význam
a smysl? V čase klidu téměř nikoho nenapadá v denním 
shonu o tomto přemýšlet. I proto jsme my lidé občas 
postaveni přes naprosto nečekanou náhlou osudovou 
změnu, která prověří naši lidskost. Náhle je tu něco, 
co připomene člověku jeho omezené možnosti. Hned 
je konec cestování, sdružování a všichni máme stejné 
obličeje. Domnívám se, že hlavním důvodem nejen 
těchto potíží je chybná filosofie druhu - nás lidí. Mo-
derní, pyšný člověk dobývá přírodu, planety, vesmir, 
lidský záměr nemá hranice, vše je ničeno. Nechápání 
smyslu života, přemnožení lidského druhu, bezbřehý 
konsum, způsobují enormní nárůst odpadů, růst tep-
loty v atmosféře, přírodní katastrofy a nemoci. Každá 
nerovnováha má následek. Čím více sejdeme z cesty, 
tím větší sílu korekce zažijeme. Dokud člověk nepocho-
pí význam rovnováhy, přírodních katastrof a nemocí 
bude přibývat.“ 
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Letošní druhou polovinu školního roku 2019/2020 
nám překazila pandemie coronaviru. Většina akcí 
byla odvolána nebo zrušena. MŠ přerušila provoz 
17. 3. 2020 a znovu ho obnovila 25. 5. 2020
za zpřísněných hygienických podmínek a s men-
ším počtem dětí (celkem do MŠ dochází 17 dětí).
V úterý 2. 6. 2020 jsme pro děti připravili v Jasén-
kách „Den dětí“. Děti vytvořily 3 družstva a vymys-
lely si svůj název. Bílé družstvo tvořila samá děvča-
ta a pod vedením Terezky Tesařové si vymyslela 
název „Ananasky“. Růžové družstvo „Králíčků“ 
vedla Dianka Sůkopová a oranžové družstvo bylo 

převážně klučičí, a tak nás nepřekvapil hrdinský 
název „Hero factory“, jehokapitánem byl Kubík 
Procházka. Děti plnily úkoly v přírodě, počítaly 
brouky, hledaly sedmikrásky, pozorovaly
a poslouchaly přírodu, na louce si i zaběhaly 
a nakonec si každé družstvo našlo poklad s dob-
rotami a drobnými dárečky. Nezapomněly jsme 
ani na děti, které momentálně nechodí do školky 
a malé překvapení jsme předali i jim. Teď už nás 
čeká jen jedna akce, ta nejslavnostnější, ale taky 
nejdojemnější, budeme se loučit s našimi před-
školáky. Proto bych chtěla využít této příležitosti 
a představit Vám je. 

NAŠI PŘEDŠKOLÁCI
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1. MIA VILÍMKOVÁ 
Mazlík a veliké srdíčko, zpívat smí jen maličko.
A tak kreslí a tancuje, fialovou barvu miluje.

3. LAURA BALÁTOVÁ 
Sluníčko a petshopáci, to je její hoby, pak
na dovolené s tátou, s mámou, užívá si vody. 

5. VERONIKA ŠTICOVÁ 
Pracovitá, tichá, milá, Verunka je slečna.
Ve školce vždy pro nás byla, pomocnice 
neskutečná. 

7. AGÁTA KNÉSLOVÁ 
Tuhle slečnu pohyb baví, to je znát, jak může jde 
hned sportovat. V aerobiku dělá roznožky a kliky, 
Agi je pohodář veliký. 

Naši milí předškoláci, přejeme Vám krásná školní léta 
a život, vždyť můžete mít a dělat cokoliv pro co se 
rozhodnete. Můžete být kýmkoli se rozhodnete být, 
tak jako ve školce. A tak jako ve školce buďte šťastní
a důvěřujte si, my Vám věříme a budeme na Vás
s láskou a úsměvem vzpomínat. Přejeme dětem, rodičům 
i obyvatelům Vřesovic pěkné sluneční léto plné pohody. 

Za kolektiv MŠ Vřesovice
Bc. Ladislava Chaloupková 

Foto: Zuzana Dohňanská 

6. TEREZA TESAŘOVÁ 
Jednou bude učitelka, už teď učí děti, a pak
s tátou na motorce, rychle světem letí. 

2. DIANA SŮKOPOVÁ 
Ráda v kuchyňce připravuje hostinu, pro lidskou
i plyšovou rodinu. Zvířátka má ráda velice, ať je 
to ovečka, zajíc či slepice. 

4. JAKUB PROCHÁZKA 
Kuba je chytrý velice, o dinosaurech toho ví 
nejvíce.  Stavebnici postaví hned, od září ho čeká 
školní svět. 
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Proč má mít štěrk přednost před pitnou vodou?
Kauza pokračuje…
Záměr soukromé firmy, těžby štěrkopísků v Uherském 
Ostrohu, prošel od roku 2006 několika procesy posuzová-
ní. Problémem bylo, že těžební prostor je umístěn v těsné 
blízkosti strategického prameniště Bzenec-komplex pro 
86 měst a obcí Jihomoravského kraje [okr. Hodonín, Břec-
lav] a dvě obce Zlínského kraje a to je celkem více než 140 
tisíc obyvatel. Původně bylo žádáno o těžbu v rozsahu 
400 tisíc tun za rok, pak došlo k úpravě na 350 tisíc tun za 
rok. Tyto záměry byly sice projednány, ale nikdy nebylo 
posuzování dokončeno. Znalecké posudky je vyhodno-
covaly jako velké riziko pro vodní zdroj Bzenec-komplex. 
V roce 2010 byl
na Ministerstvo životního prostředí podán další návrh 
na EIA, který byl v roce 2012 aktualizován, upřesněn
na 200 tisíc tun za rok. I přes mnoho zamítavých stano-
visek byl kladně posouzen a Ministerstvo životního pro-
středí v roce 2015 vydalo souhlasné stanovisko k těžbě. 
Velmi zajímavé v tomto procesu byla účelovost celého 
posuzování. Negativní stanoviska správních orgánů byla 
nestandardními postupy měněna, dokonce byla odňata 
Ministerstvu zdravotnictví příslušnost z Krajské hygie-
nické stanice Jihomoravského kraje, která se vyjadřovala 
velmi negativně a jasně vyjadřovala obavy o kvalitu 
pitné vody. Pravomoci byly převedeny na Krajskou hy-
gienickou stanici Zlínského kraje, která vydala kladné 
stanovisko. A proč ne, vždyť obyvatel Zlínského kraje 
se zásobení vodou nedotýká. Nestandardnost v postu-
pech některých správních orgánů konstatovala a velmi 
podrobně popsala nakonec i Veřejná ochránkyně práv. 
Její zpráva však nikdy nebyla Ministerstvem životního 
prostředí ani báňským úřadem vzata v úvahu, stejně jako 
závěry dvou petic projednaných v Poslanecké sněmovně 
v roce 2014 a v Senátu v roce 2018. Na velká rizika těžby
a negativní ovlivnění vodního zdroje jasně upozorňuje 
i stanovisko České geologické služby z roku 2017. Kro-
mě jiného uvádí, že odtěžení stropního izolátoru hlín 
a odkrytí hladiny podzemní vody je nezvratný proces, 
který zvyšuje zranitelnost významného vodního zdroje. 
Vhledem ke strategickému významu zdroje Bzenec-kom-
plex, je nezbytné vyloučit všechna negativní ovlivnění 
těžbou a jejími důsledky. Příslušné orgány (Ministerstvo 
životního prostředí, báňský úřad) ani nebraly v úvahu 
dopady změn klimatu a na prohlubující sucho, zřetel-
né od roku 2015. Přes všechny námitky obcí, spolků
a Jihomoravského kraje bylo nakonec v odvolacím řízení 
potvrzeno rozhodnutí Obvodního báňského úřadu v Brně 
o stanovení dobývacího prostoru dne 19. 5. 2020. Nejde 
jen o administrativní vymezení území, jak se snaží Mini-
sterstvo životního prostředí uklidňovat. Firma již může 
připravovat těžbu, neboť procesem EIA byly posouzeny 
i hornické práce, nejen hranice a kapacita těžby. Český 
báňský úřad Praha prostě v celém odvolacím řízení 
rezignoval na ověřování skutečného stavu, ověřování 
aktuálních podmínek v území, nezabýval se hodnocením 

MODLITBA ZA VODU
Ubývá míst kam chodívala pro vodu
má starodávná milá, starodávná milá.
Kde laně tišily žízeň, kde žila rosnička
a poutníci skláněli se nad hladinu
aby se napili z dlaní.
Ubývá míst kam chodívala pro vodu,
voda si na to vzpomíná, voda je krásná.
voda má voda má voda má.
Chraňte tu vodu a nedejte oslepnout prastaré zrcadlo hvězd....

POCHOD ZA VODU

nových podkladů, pouze mechanicky přebral závěry 
EIA. Nevnesl do řízení žádnou vlastní úvahu, i když mu
to alibisticky doporučil sám ministr životního prostředí 
ve svém stanovisku ze dne 4. 12. 2019. Ještě v lednu 2020 
ministr v tisku uvádí: „Upozornili jsme báňský úřad
na nové skutečnosti, kterými by se měl nejenom s ohle-
dem na změnu klimatu a přetrvávající sucho zabývat“.
Nu, papír snese vše a vše lze také vykládat dvojím způso-
bem.  Obce jsou připraveny podat správní žalobu k soudu, 
požádat soud o odkladný účinek a zúčastnit se protestní-
ho pochodu „Za vodu pro lidi“. Ten se měl uskutečnit dne
25. 4. 2020, ale kvůli koronaviru byl přeložen na 13. 6. 2020. 
Pochod bude mít tři výchozí stanoviště, Moravský Písek - 
náměstí, Veselí nad Moravou - areál koupaliště a Uherský 
Ostroh – zámek. Cílem pochodu je vyjádření nesouhlasu 
občanů s plánovanou těžbou na místě samotném. Přijďte 
nás prosím podpořit. Až těžba negativně ovlivní životy 
nás všech, bude již příliš pozdě. Pitnou vodu nám už 
nikdo nikdy nevrátí!   

Ing. Bc. Anna Hubáčková
senátorka za Hodonínsko

V sobotu, 13.6.2020 se uskutečnil PROTESTNÍ POCHOD 
ZA VODU. Účastníci vycházeli z Uherského Ostrohu, 
Moravského Písku a Veselí nad Moravou a konečná byla
na místě, kde je těžba štěrku plánovaná. Účast byla 
značná a dala jasný signál, že občané boj za vodu
pro 140 000 lidí Hodonínska nevzdávají. Zdroj vody
u Uherského Ostrohu je pátý nejvýznamnější v ČR
a těžbou štěrku v jeho těsné blízkosti by mohlo dojít
k jeho výraznému narušení. Pochodu se zúčastnili
a na pódiu promluvili senátorka za Hodonín Ing. Anna 
Hubáčková,  hejtman JMK JUDr. Bohumil Šimek, mini-
strině práce a sociálních věcí Jana Maláčová a členové 
„Spolku za vodu“. Dále promluvili i starostové okolních 
obcí.
Písní „Modlitba za vodu“ z dílny  Jury Pavlici byla akce 
ukončena. Nejenom Spolek za vodu , ale i značná část 
obyvatel Hodonínska dala jasně na jevo, že zisky těžařů 
musí ustoupit  a životodárná tekutina je prioritou.  

Foto: Zuzana Dohňanská
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V sobotu 7. března 2020 se uskutečnil již 17. ročník 
oblíbené turistické akce s názvem Zimní přírodou, kte-
rou pořádal vřesovický Klub českých turistů. Pochodu 
se letos zúčastnilo 271 turistů z 66 obcí a měst ČR
a také ze Slovenska.
Nejmladším účastníkem akce byl dvouletý Šimon Če-
chál z Ježova, nejstarším byl Josef Sedlář z Kyjova, který 
je ve svých 90 letech stále aktivním turistou. Nejvzdále-
nějším účastníkem byl Matěj Zbořil z Poříčan u Kolína. 
Nejpočetnější rodinou na akci byla rodina Hany Králové 
z Milotic (12 členů). Nejpočetnější výpravy dorazily 
z domácích Vřesovic, Kyjova, Hodonína, Ježova a Brna.
Na výběr byly již tradičně tři značené trasy o délkách 
5, 8 a 10 km. Turistické kontroly byly umístěny
na magické hoře sv. Klimenta, v altánku pod Koryčan-
skou kaplí a v areálu Lesparku v Chřibech.
Všechny účastníky zdobila v cíli vkusná plaketa
a diplom, tradičně byli odměněni nejstarší, nejmladší, 
nejvzdálenější účastníci a také nejpočetnější rodina 
zlatou medailí a hodnotnými věcnými cenami.
Účast se všem započítává do dlouhodobé soutěže KČT 
Vřesovice O zlatého turistu 2017-2021.

Miroslav Vaculík, předseda KČT Vřesovice

V sobotu 1. 2. 2020 v 15 hodin uspořádal Klub českých 
turistů odbor Vřesovice v hostinci U Sirotků výroční 
členskou schůzi. Program schůze byl veden podle 
daného plánu. Zpráva o činnosti KČT v roce 2019, 
hospodaření KČT, plán na rok 2020 a jiné.
KČT odbor Vřesovice, ocenil ČESTNÝM UZNÁNÍM 
ODBORU a věcným darem Markétu Kocajovou, Blaženu 
Vaculíkovou a Pavla Náplavu za dlouholetou úspěšnou 
a obětavou práci pro turistiku. 
U příležitosti životních jubilejí, které oslavili v roce 
2019, převzali blahopřání od KČT Vřesovice Alžběta 
Pavlechová, Barbora Vaculíková, Simona Náplavová, 
Jitka Strmisková, Jana Náplavová, Miroslav Výstup
a Marie Bůžková.
Veřejným uznáním za zásluhy o turistiku byla oceněna 
Marie Bůžková.

Rekordní štědrostí vstoupili do ro-
ku 2020 účastníci pochodu Novo-
roční čtyřlístek - Okolo Vřesovic, 
který pořádal Klub českých turis-
tů Vřesovice 1. ledna odpoledne. 

Na podporu aktivit pro zdravotně handicapované 
spoluobčany se vybralo 8 355 Kč. To je nejvíc ze všech 
sedmnácti ročníků této akce. Účastníci pochodu přispí-
vají do Veřejné sbírky Klubu českých turistů tradičně 
místo startovného.
Letos se zúčastnilo 253 turistů z 52 obcí a měst, kteří 
si mohli vybrat trasu pět nebo sedm kilometrů. Nej-
početnější výpravy přišly z Kyjova, Vřesovic, Bučovic, 
Ježova a z Osvětiman.
Účastníci obdrželi v cíli odznak čtyřlístku, pamětní list 
a kalendářík a všem se účast započítala i do soutěže
O zlatého turistu 2017-2021.

Miroslav Vaculík – předseda KČT Vřesovice.

ZIMNÍ PŘÍRODOU

ČTYŘLÍSTEK
PŘINESL REKORD

VÝROČNÍ ČLENSKÁ 
SCHŮZE KČT VŘESOVICE

V soutěži o nejaktivnější členy KČT Vřesovice za rok 
2019 byly oceněny Anna Vaculíková, Vlasta Polášková 
a Sylvie Konečná. ČSBS - oblastní výbor Kyjov udělil 
předsedovi KČT Vřesovice Miroslavu Vaculíkovi nejvyšší 
vyznamenání Záslužný kříž za vynikající zásluhy.
Výroční členské schůze se zúčastnilo 54 členů KČT, 
pozvání přijali také dva hosté. KČT odbor Vřesovice 
má nyní 65 členů.

Výbor KČT Vřesovice
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Klub českých turistů Vřesovice uspořádal v sobotu
20. června 2020 jednodenní autobusový zájezdProgram 
zájezdu byl i přes nepřízeň počasí turisticky zajímavý 
a pestrý. Účastníci navštívili a prohlédli si pohádkový 
zámek ve Vranově nad Dyjí, který trůní na vrcholu 76 m 
vysoké skály nad řekou Dyjí a patří mezi nejkrásnější 
panská sídla v ČR. S průvodcem si prohlédli pohraniční 
opevnění - vojenské bunkry a využili možnost přojížďky 
vláčkem po okolí Vranovské přehrady a plavbu lodí.
Účastníci zájezdu si také mohli prohlédnout elegantní 
stroje v 1. českém muzeu motocyklů a automobilů
v Lesné. Každý účastník zájezdu obdržel odznak Jarní 
kilometry 2020, Pamětní list a dárek od KČT Vřesovice. 
Zájezdu se zúčastnilo 50 spokojených občanů.

Miroslav Vaculík
předseda KČT odbor Vřesovice

foto: Gabriela Kabrnová

ZÁJEZD
DO VRANOVA NAD DYJÍ 
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V minulém čísle Vřesovického zpravodaje jsme se 
zabývali pohybem a jeho důležitostí pro člověka. Dnes 
pokračujeme povídáním o stravě. Protože pohyb je 
jen jednou složkou živící naše tělo. Tou druhou
a neoddělitelnou je samozřejmě strava. Informací co 
jíst a kolik, jaké mít stravovací návyky a jak často jíst
a pít, těch je opravdu všude dost. Můžete si o tom 
přečíst velké množství článků a udělat si vlastní názor.
I z tohoto důvodu o tom dnes psát nebudu, ale 
představila bych vám dvě ne úplně známé rostliny, 
troufám si říci, že rostliny budoucnosti.
Pokud bych měla shrnout základ toho, co mít vždy
na paměti, bylo by to asi toto: jím když mám hlad, 
nikoliv chuť jím 5x denně (3 hlavní jídla a 2 menší 
svačinky – ovoce nebo zelenina) na talíři mám tolik 
jídla, kolik se mi vleze do mých dlaní včetně zeleniny piji 
hlavně čistou vodu, 2 – 2,5 l denně (většina ostatních 
nápojů, vzhledem k výživové hodnotě, nejsou pití, ale 
jídlo) poslední jídlo (včetně pochutin) by mělo být do 
19 hod. (když mám hlad později, dám si teplý, voňavý, 
bylinkový, neslazený čaj) nakonec to chce vždy pevnou 
vůli, aby člověk dokázal dodržet to, co uznal, že je pro 
něj ve stravování dobré.

Svět se mění a my s ním a to ať se nám to líbí nebo ne. 
Ledovce na obou zemských pólech vlivem vysokých 
teplot rychle tají, což se následně projevuje skrz míchání 
teplých a studených mořských proudů na celosvětovém 
počasí.  Musíme čelit novým skutečnostem a postavit 
se k nim jak nejlépe dokážeme. Nejožehavějším z témat 
je jistě obrovské sucho, kterému čelí téměř celý svět, nás
a Evropu nevyjímaje. Pojďte prosím každý v rámci 
svých možností udělat něco proto, abychom zadrželi 
dešťovou vodu, minimálně každý na svém pozemku 
kolem domu. Když nic jiného, tak budeme mít čím 
zalít tu trochu domácí zeleniny a ovoce, které si mnozí
z nás začínají opět pěstovat doma, protože voní 
a chutná. K těm nejběžněji pěstovaným rajčátkům
a paprikám, mrkvi, petrželi a hrášku možná vyzkoušíte 
i nějaké nové druhy zeleniny, které se objevují. Patří 
mezi ně třeba ačokča (paprikookurka) nebo světelný 
kořen. Obě rostliny pěstuji třetím rokem na zahradě
a byla jsem požádána, abych vám o nich něco napsala. 

POHYB A STRAVA JSOU ZÁKLADEM ZDRAVÍ
Budoucí lékař nebude léčit lidské tělo pomocí léků,
ale spíše bude léčit a předcházet nemocem pomocí 
stravy.       
                                    Thomas Alva Edison
     

Ačokča je malá liánka pnoucí se ideálně třeba po plotě 
nebo kmeni starého stromu. Předpěstuje se doma
a ven se vysazuje až po zmrzlých, neboť rostlinka je 
velmi křehká. Ačokča se používá do salátů nebo třeba 
do teplé míchané zeleniny připravené na pánvi. Mladé 
plody ačokči mají za syrova hráškovou chuť, naložené 
ve sladkokyselém nálevu chutnají jako okurky
a plněné masem a rýží jako papriky. Lze je použít
do salátů, přidat do guláše nebo do zeleninových 
polévek. 

Více o ačokči najde na odkazu: https://www.youtube.
com/watch?v=wDVHxV0pok8 
Světelný kořen je rostlina bohatá na křemík ve formě, 
která je dobře vstřebatelná pro člověka. Obsahuje také 
světelný éter pro nás lidi k běžnému životu potřebný, 
který bude v nastávajících podmínkách čím dál hůře 
vstřebatelný z běžného životního prostředí. Taktéž má 
antioxidační a omlazující účinky. Je to liána pnoucí se
do výšky 2-3 metry a je vhodné ji pěstovat v připravených 
dřevěných boxech, protože kořen je velmi křehký
a ze země jej téměř nelze vydolovat.
Jeho chuť je neutrální (přirovnala bych ji k nepálivé 
ředkvičce). Je slizovitý a velmi rychle zasytí již malý 
kousek. Světelný kořen se předpěstovává z pacibulek. 
První rok vám vyroste kořen cca 25 cm dlouhý a je
to sadba pro příští rok. Tento kořen se ještě nejí. Další 
rok plodí již kořen hlízy dlouhé zhruba 70 cm.

8.5.2016 odvysílala pěstování světelného kořene i ČT
v pořadu Polopatě. Lze dohledat na tomto odkazu:  
https://www.ceskatelevize.cz/ivysilani/10658625776-
polopate/216562220400014/obsah/470060-svetelny-
koren 
Pokud byste měli zájem, jsou u mě k dispozici pacibulky 
pro předpěstování. Můžete se i přijít podívat na pěstování 
v dřevěných boxech, které jsme vyrobili jednoduše
z dřevěných palet.
Ráda se s vámi podělím o zkušenost z pěstování. 

Dana Slezáčková Müllerová
Vřesovice – Kobylí doly 

Ačokča
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Jak už Danka psala, svět prochází mnohými změnami nejen v klimatické oblasti, ale i na úrovni fyzické
a duchovní našeho organizmu. Objevují se nemoci, které jsme v dětství neznali, nebo jenom sporadicky.
Pro organizmus člověka budou potřebné i jiné druhy plodin, které svým složením doplní potřebné minerály. Právě 
světelný kořen je jedna z takových plodin, a to díky vysokému obsahu křemíku. Nazývá se potravinou budoucnosti. 
Je škoda, že mnohé jedlé byliny se téměř nevyužívají, a pokud se vyskytnou na zahradách, převažně končí
v biopopelnici. V předešlém čísle jsem zmiňovala bršlici-kozí nohu, která má vynikající účinky na klouby
a léči artritídy i artrózy. Kromě toho dodává tolik přepotřebné vitamíny a minerály. Mnohým zahradám začíná 
kralovat „plevel“ šrucha zelní (portulaca), bohatá podobně na mnohé minerály a vitamíny a především omega 
kyseliny. Obě je možné zařadit do jídelničku. Lístečky šruchy můžou být součastí každého salátu, polévky, 
omáčky..... Tak jak mě před časem pobavily vaničky s kopřivou na pultech Lidlu, tak mě teď pobavila šrucha
v květináči, za kterou si  obchodníci účtují 60 korun. Šruchu i bršlici je možné konzumovat celé léto i začátkem 
podzimu. Další bylinkou se skvělými vlastnostmi je Třezalka tečkovaná, ze které se vyrábí třezalkový olej.  Má 
léčivé a hojivé účinky na bolavá záda, popáleniny.... Receptur na výrobu olejíčku je mnoho. Na olejíček se sbírají 
květy a horní část stonky. Nechají se půl dne proschnout a pak se naloží do skleničky a zalejí slunečnicovým, nebo 
olivovým olejem. Macerace probíhá na slunci při otevřené sklenici, přikrývá se jen na noc. Někteří bylináři nechávají 
byliny v oleji měsíc i déle. Pak se přecedí a olejíček je nejlepší nalít do tmavé skleničky a uložit ve tmě.  Volná příroda 
nám nabízí množstvo jedlých bylin a dokonalou lékárnu, mnohem zdravější než nabízí pulty hypermarketů.

Zuzana Dohňanská

Světelný kořen

Bedna na pěstování kořene

Konstrukce na pěstování kořene

Bršlice Šrucha zelní Třezalka
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V posledních letech, v rámci ozdravení krajiny a jejich obyvatel, vznikají zemědělské farmy, jejichž   snahou je nejenom 
vypěstovat plodiny v biokvalitě, ale stejným způsobem chovat zvířata.   Náklady na tuto zemědělskou výrobu jsou vyšší.
Na rozdíl od velkochovů, mají zvířata ke   svému žití dostatek prostoru, slunce nad hlavou a kvalitní krmivo, nače ž se vstupy 
automaticky promítají do cen zeleniny i masa. První biofarmu jsem navštívíla v Sásově u Jihlavy, kde probíhá chov prasat 
a hovězího dobytka. Vidět šťastné rodiny vepříků, kteří skotačí na volném prostoru, byl zážitek i pro mě. Zvířata živená 
kvalitním krmivem, s dostatečným výběhem a možností pohybu, prospívají mnohem lépe a jsou zdrav é. V Sásově jsou 
homeopatik a  „léky“ první volby, antibiotik a  se používají v případě nouze a hormony zde nemají místo. Velkochovy fungují 
na úplně jiných principech .  Zvířatům se antibiotika dávají preventivně, hormony podporující růst taky, takže biochemické 
rozbory takového masa někdy vykazují vskutku nelichotivé výsledky. Časy, kdy si rodina vychovala čuníka v chlívku
a slepice byly součástí každého hospodářství, jsou dávno za námi. Pohodlí a  nesmyslná  nařízení vytěsnily přirozený vesnický 
koloběh života a mnohé vesnické zahrady připomínají  spíše  parkové zóny. Přirozené keře nahradili túje, záhonky anglický 
trávnik. Trh s masem a zeleninou se snaží ovládnout nadnárodní korporace, kde je na prvním místě  zisk  a drobní zemědělci 
těmto podnikům nemůžou konkurovat. 

Běžný konzument se soustředí na cenu, složení a kvalita potravin jej převážně nezajímá. Většina netuší  o koupě bezmasých 
párečků plných chemie .  Jemně semleté k osti zvířat , kůže, tuk se míchají s moukou ,  ochucovadly a stabilizátory, přidávají  
se  látky  vážíci  vodu, aby nabyly na hmotnosti .  Procento masa je opravdu nízké. T akovou  „šmakuládu“ pak dopřejeme 
našim nejbližším a taky dětem .  Kvalitní párky a špekáčky s vysokým obsahem masa nelze pořídit za cenu vzpomínaných 
párečků.   Společnost je nastavena na nesmyslný konzum. Kvalitu nahradila kvantita. Zisky rostou především zahraničnÍm 
korporacím a nekvalitní potraviny plné chemie se podepisují na zdravotním stavu populace.  Výrazný nárůst nemocí, 
především onkologických, jsou toho jasných důkazem.  V běžném tisku a televizi  nám neřeknou, že organizmus potřebuje 
mnohem méně jídla než konzumujeme, že stav   do „ polosyta „  je zdravější, že přejídání  způsobuje exploz i  obezitu ,  dětsk ou  
nevyjímaje.   Z reklam, které v překladu značí opakovaný klam se dovíme všechno, jenom ne pravdu. Vše je v nás, o nás
a v naš em myšlení.  Kupovat denně biopotraviny si většina dovolit nemůže, kombinovat však základní potraviny z marketů 
i s kvalitními biopotravinami určitě lze. S láskou upečený koláč od babičky, ovocný salát, sušené ovoce je nesrovnatelně 
zdravější, jak přeslazené tyčinky Snickers a další výrobky potravinářskeho průmyslu.

Biofarmu budovanou v Labutech jsem s panem starostou Hrkalíkem  prošla   celou.    Prohlédla jsem si způsob  pěstování obilovin  
určených  pro chov slepic a kuřat, chov koz  z jejichž mléka vyrábí skvělý  kozí sýr . P rošli jsme pastviny, starý i nový sad, přírodní 
nádrž na vodu i systém zachytávání dešťové vody. Pěstovaná zelenina se stří ká  přírodními prostředky,  především jíchou 
z kopřiv.  Další plány rozvoje farmy jsou nadčasové, snad se je podaří zrealizovat. Pravdou je, že maso, zelenina, vejce jsou 
dražší než v marketech, ale jak je uvedeno v předešlých řádcích, vše se dá rozumně kombin ovat.  Především platí, v této 
době mnohem více než jindy   - „NEŽIJEME PROTO, ABY JSME JEDLI, JÍME PROTO, ABY JSME ŽILI.“ Dosavadní způsob bezbřého 
konzumu  se neosvědčil, alarmující zdravotní stav populace je toho jasným důkazem. 

Farma v Labutech pracuje i s tzv. „EFEKTIVNÍMI MIKROORGANIZMY“.  Jsou to prostředky šetrné k  životnímu prostředí, které 
jsou zároveň účinné a prospěšné   Efektivní mikroorganismy – EM™ je obchodní značka odkazující na skupinu mikrobiálních 
produktů vyrobených technologií (EM Technology®) profesorem Dr. Teurem Higou  z University of the Ryukyus v Japonské 
Okinavě. EM™ je roztok – koktejl obsahující vybrané druhy mikroorganismů. Všechny jsou vzájemně kompatibilní a koexistují 
společně v melasové kultuře.
První produkty EM™ obsahovaly 80 druhů mikroorganismů z 10 kmenů. Dnešní EM™ produkty obsahují primárně
4 typy organismů: bakterie mléčného kvašení, actinobakterie (nebo actinomycety), fotosyntetizující bakterie a kvasinky. 
Základní zásadou působení EM™ je interakce a využití mikroorganismů, které se vyskytují v určitém prostředí. Díky těmto 
vlastnostem je EM™ účinný i za proměnlivých podmínek a po každém jeho použití dochází k celé řadě pozitivních jevů. 
Univerzálnost a účinnost technologie EM™ je založena na velmi jednoduchém jevu – na působení v souladu s přírodou 
a nikoli proti ní. 
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LÉČIVÁ PYRAMIDA

NÁVRAT K TRADIČNÍMU ZEMĚDĚLSTVÍ 

Na farmě v Labutech usilujeme o to, aby naše produkty byly zdravé, plné výživných látek, minerálů a 
vitamínů. Rozhodli jsme se proto pracovat v takzvaném „bio režimu“, jednoduše stejně jako to bylo 
zvykem kdysi, za dob našich babiček a dědečků. To znamená že: 

●  fungujeme bez umělých hnojiv a chemických postřiků 
●   používáme výhradně chlévský hnůj, zelené hnojení a vlastní kompost 
●   kuřátka a slepičky chováme ve volném výběhu 
●   zeleninu, kterou produkujeme, pěstujeme z vlastních sazeniček 
●   kozy necháváme pást na zelených pastvinách  
●   sýry vyrábíme pouze za pomoci našich šikovných rukou 

Pokud byste se chtěli o naší farmě dozvědět více, najdete podrobnější článek i s fotografiemi na 
našem e-shopu: www.farmalabuty.cz . Jsme i na facebooku a instagramu. 

Otevírací doba naší prodejny na farmě: 
 
Po – Čt :  7:30 - 15:00 hod. Pá: 7:30 - 18:00 hod. So: 7:30 - 11:00 hod. 
V případě, že nás během otevírací doby v obchodě nezastihnete, prosím zazvoňte na zvonek u 

prodejny nebo u brány, Děkujeme.  

EM™ přirozeně eliminují škodlivé bakterie v prostředí, přičemž současně posilují přirozenou mikroflóru (imunitní systém) 
svého okolí. Mají široké využití, jsou zcela netoxické a bezpečné pro člověka, zvířata a životní prostředí. Mikroorganismy 
v EM™ nejsou patogenní, chemicky syntetizované ani nijak geneticky modifikované.
 V současné době se EM™ vyrábí ve více než 55 zemích. EM Technology® se v posledních dvou desetiletích stala uznávanou 
nejen v rostlinné a živočišné výrobě, ale i v kompostování organického odpadu, čištění odpadních vod, redukci zápachů, 
sanaci životního prostředí, bezpočtu průmyslových provozů a mnoha dalších odvětvích, včetně lidského zdraví.

Text: Zuzana Dohňanská, Farma Labuty,  https://www.svetbezchemie.cz/ 
Foto: Farma Labuty, Zuzana Dohňanská

O rganizmus člověka představuje dokonalý energetický 
systém, který citlivejší jedinci jsou schopni vnímat a taky 
n avenek se projevuje barevným vyzařováním zvaným 
aura. Speciálním fotoaparátem lze auru člověka zachytit
a promítnout na papír. 
V  těle člověka je vše se vším propojeno energetickými 
drahami a některé léčebné metody s tímto principem pracují 
tisíciletí. Jedná se především o čínskou medicínu a reflexní 
terapii, která taky pochází z východoasijských zemí a je 
díky reflexním ploškám na rukou a nohou schopna pomoct 
některým částem těla zdánlivě vůbec nesouvisicím. 
P yramidy, jak nás učili ve škole, zdaleka nebyly jenom 
hrobky faraónů. Egyptské jsou nejznámější, ale stavěly se 
po celém světě a některé se postupně objevují jako zarostlé 
a zalesněné kopce.  Energii, která proudí v pyramidách, 
v yužívají l idé po staletí. Malé pyramidy se objevují
i na českých zahradách nebo v bytech. Na jakém principu 
pracují? A kdy vám pomůžou?
Lidé, kteří mají s meditačními pyramidami zkušenosti, říkají, 
že urychlují léčení nemocí, obnovují vitalitu a pomáhají
od některých bolestí. Zároveň dodávají, že nenahrazují 
léčbu, zvlášť u těžkých onemocnění.

Po sezení v pyramidě je člověk odpočinutý, vrátí se mu 
z tracená energie. Správně umístěné pyramidy podle 
některých zkušeností dokážou vyrušit patogenní zóny, tedy 
místa, která mají negativní vliv na lidské zdraví.
Jednou ze známých osobností, které využívají léčivou sílu 
pyramid, je žokej a chovatel koní Josef Váňa. Jeho koně tráví 
před dostihy nějakou dobu pod pyramidou. Stejně tak i on. 
Všiml si také, že díky pyramidám se zkracuje léčba zranění 
asi o polovinu.

NĚKTERÉ ÚČINKY LÉČIVÝCH PYRAMID

 - Urychlují léčbu chorob a zranění
 - Vysílají pozitivní energii
 - Narušují vliv patogenních zón
 - Ruší vliv elektrosmogu
 - Pomáhají při psychickém vyčerpání

Podle některých lidí, kteří meditační pyramidy využívají, 
je možné cítit proudící energii, což se projevuje jako brnění 
v  dlani nebo pocity tepla. Působí taky na zvířata nebo 
rostliny uvnitř pyramidy. 
P yramidy se používají i k nabíjení tzv. pyramidální vody. 
Pokud s ní zaléváte rostliny, velmi dobře rostou i bez hnojiv. 
Vodu mohou pít i lidé nebo domácí zvířata. Také pyramidální 
vodu lze použít pro léčbu, například pro koupele.
P yramidu je možné využít pro posílení imunity, prevenci 
vzniku civilizačních chorob. Jsou známé případy, kdy sezení
v nich pomohlo vyléčit závažnějších choroby, resp. přispělo 
k jejich vyléčení. I léčitelé, kteří pyramidy používají, ovšem 
říkají, že pokud je nemoc v pokročilém stádiu, ani pyramida 
neumí zázraky. Může však podpořit léčbu, ulevit od bolestí 
apod. Pyramidální energie podle zkušeností některých lidí 
pomáhá odstraňovat také deprese, únavu a další psychické 
problémy. Zároveň regeneruje, navrací vitalitu a ztracenou 
energii.  Naše Jasénky jsou v některých místech energeticky 
s ilnější, podobně jako další místa v Chřibech. Obec se 
rozhodla postavit jednoduchou pyramidu i tady, a tak bude 
možné si udělat vycházku a pobýt nějaký čas v „přírodním 
ozdravném zařízení“.  :-) Vnitřek bude uzpůsoben na sezení i 
ležení,  pro lepší pohodlí bude vhodné vzít sebou karimatku 
a polštářek. Pyramidu postupně osázíme habry a keřy, 
k teré vytvoří alespoň vizuální soukromí. Mnoho dalších 
i nformací o využívání pyramid lze najít a nastudovat 
na internetu.   
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Většina z nás, kteří jsme vlastníci zahrad, jsme se setkali s pojmem 
„skalka“ a snažíme se zkrášlit náš životní prostor kytkami zasaze-
nými mezi kameny. Někdo nakoupí tvárnice, někdo chodí po oko-
lí a vozí domů šutry, aby vznikal prostor imitující skály v přírodě.
I když většina vytvoří spíše záhon s kytkami a kameny, vždy je 
to zajímavá část zahrady, na které především na jaře je možné 
popást oči. Skutečná skalka však vypadá úplně jinak. Kdo pěstuje 
vysokohorskou turistiku, nebo žije poblíž skal ví, že skalničky jsou 
většinou drobná, někdy několikmilimetrová květenství  rostoucí
ve skalách nenápadně a v podmínkách pro většinu rostlin ne-
příjatelných. Přesto si dokážou najít své místo na slunci. Prachové 
částečky, větrem přenášený písek se zachytí v škvíře skal a toto 
minimální množství „půdy“ stačí na zachycení semínek skalních 
rostlin, aby časem dala světu drobná květenství. Vytvořit imitaci 
skalního prostředí a následně vysadit skutečné skalničky si 
vyžaduje mnoho zkušeností a odborných znalostí, ale především 
tuny kamenů a stovky a stovky hodin práce. Skalničky neoslňují 
krásou květů a barev, lákající zrak na dálku, ale jejich krásu
a rozmanitost je potřeba hledat „uvnitř skal“. Znalce a budova-
tele takové skalky máme i ve Vřesovicích. Pana Pichlera jsem 

poprosila o možnost nahlédnout do jeho vznikajícího království a opatrně po kolenou se snažil s fotoaparátem 
zachytit alespoň část tohoto nenápadného biotopu. Skalku buduje 2 roky. Nejdříve  bylo nutné vybagrovat 
jámu s hloubkou minimálně jednoho metru, do níž se postupně skládaly a spojovaly kameny, které pak můžou 
pojmout drobná květenství. Skalničky žijí z minimálního množství vody, kterou v čase dlouhého období sucha 
získávají z ranní rosy. Odborné informace v článku nabízet nebudeme, ale pro případné zájemce je možné 
udělat přednášku a po domluvě i ukázat toto vznikající skalkové království. Skalničky, podobně jako jiné 
květiny, mají svojí dobu květenství od jara do podzimu, ale jaro jednoznačně vede. Pro lepší představivost 
je jejich výška od několika milimetrů, ve většině případů od 5 do 15 cm.
A tak se seznamte alespoň s některými z opravdových skalniček, jejichž krásu musíme opravdu hledat mezi kameny.

Text a foto: Zuzana Dohňanská  

KRÁSA UKRYTÁ MEZI KAMENY

Zantéma Trávnička Tulipán
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Ve Vřesovicích máme občany malé i ty dospělé
s různými zájmy a koníčky, ale taky s výsledky v růz-
ných soutěžích, o kterých bychom vás rádi informovali,
a nejenom v tomto čísle. 

K rásné letecké snímky Vřesovic patří panu Pavlu 
K řížkovi, který pořádal výstavu v  galerii v Kyjově, 
jež proběhla začátkem tohoto roku. Byla zaměřená
na letecké záběry moravské krajiny známé jako „Mo-
ravské Toskánsko“. Z mnoha jeho zajímavých fotek vy-
bíráme alespoň dvě zaměřené na Chřiby a naší vesnici.

Kromě šikovných dětí ve Vřesovjánku a našich úspěš-
ných aerobiček máme ve vesnici holčičku Terezku, 
k terá navštěvuje první stupeň ZŠ a už je úspěšnou 
karatistkou.
Požádala jsem ji, aby spolu s maminkou napsaly pár 
řádků o sobě a svém sportu. Text v plném znění přiklá-
dám a taky fotografie z úspěšných soutěží.

„Jmenuji se Tereza Pichlerová. Když jsem byla malá, tak 
jsem si říkala, že nikdy nebudu dělat KARATE.
A teď…..už do KARATE chodím 3 roky.
Začalo to tím, že spolužák, který chodí do karate, se mi 
zeptal, jestli se chci přijít podívat a vyzkoušet si to. Tak 
jsem to doma povykládala  mamce a taťkovi a řekli, 
že je to dobrý nápad.  V říjnu v roce 2017 jsem tedy 
šla poprvé a hned se mi to zalíbilo. Potom jsem měla
i chvilky, že jsem s tím chtěla skončit, ale překonala jsem 
to a to díky rodičům, kteří mě v KARATE podporují. 
V roce 2018 jsem úspěšně složila zkoušku na bílý pásek 
a v roce 2019 na žlutý.
M oje první závody byly v Brně v roce 2018
na Jihomoravském poháru talentů a tam jsem hned 
vyhrála 1. místo a pohár. Tak to mě ještě víc nakoplo
a nevynechala jsem žádný závod. Dnes už mám celkem 
60 medajlí a diplomů. Máme i skvělého trenéra, který 
se nám věnuje naplno.
Tréninky mám 2x týdně od 18 do 19:30 hod, takže 
žádná pohodička….  A pokud máme před závody, tak 
my závodníci trénujeme i o víkendech.  Jinak je to 
super sport jak na kondičku, tak určitě i v budoucnu 
se mi může hodit. Jsem moc ráda, že chodím právě do 
KARATE KLUB KYJOV.“
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Čestné uznání si pan Miroslav Vaculík za 25 let usilovné 
práce na poli včelařském právem zaslouží.
O kvalitách jeho medu a oceněních jsme už v předešlých 
číslech zpravodaje informovali
Z posledního článku uvedeného v Slovácku vybíráme:
„Včely jsou pro mě záliba číslo jedna. Je to koníček, 
který přináší pořád něco nového“.
K  včelaření se dostal díky svému tchánovi. Byl to 
uznávaný včelař, který se staral o sto včelstev, do-
konce s nimi i kočoval. Tchán mu do začátku nabídl 
i  deset úlů, hodně pomohl i naučil. Postupně začal 
odebírat odbornou literaturu, studovat a přistoupil
i k modernizaci včelích příbytků. Včelařina je podle něj 
těžká celoroční práce. Začíná už v zimě, a to nezbytnou 
údržbou. Od března pak startuje sezona i s nezbytnými 
prohlídkami včelstev a přípravou nezbytného komfortu 

pro ně. Vše je především zapotřebí nachystat tak, aby 
královna měla kde klást vajíčka a včely nosit nektar. Ne-
smí se zapomínat na poctivou léčbu, s kterou pomáhá 
včelařská organizace v Kyjově. Zlatým hřebem je pro 
včelaře vytáčení medu, při kterém záleží na mnoha 
okolnostech. Včelky hodně reagují na počasí a od toho 
se odvíjí i jejich chování. Např. před bouřkou jsou vče-
ly hodně povzbuzené a nosí množství nektaru do úlu.
Z internetu dále vybírám:
„Být dobrým včelařem je bezpochyby práce náročná 
a vyžaduje si mnoho znalostí a praxe. Vědci spočítali, 
že úhynem včelek by do několika let začala odcházet 
i lidská populace. Na včelkách jsme závislí a proto je 
důležité jim věnovat náležitou péči a taky z řad mladých 
vychovávat mladé včelaře. MED, tato sladká, chutná 
ale i lepkavá hmota byla uctívaná jako dar, či pokrm 
bohů a do konce 19.století byla i jediným sladidlem. 
Svými léčivými účinky je med znám už celé tisíciletí. 
Kvalitní med je považován za superpotravinu, která 
by neměla chybět na našem stole.“

PODĚKOVÁNÍ  PRO  HOSPODU  U  SIROTKŮ

Myslím, že toho dobrého není nikdy dost
a proto bych chtěla touto cestou poděkovat 
panu Petru Čechovi a jeho paní, za vytvoření 
a  nachystání rautu pro soukromou akci, 
k terou jsem měla začátkem července
v komunitním centru Na Palatě. Výborný 
g uláš, řízečky, bramborový salát, sýrové
a  salámové mísy, ovocné a zeleninové 
m ísy, pivo s výčepem... Skvělá domluva, 
nikde žádný problém. Úžasní lidé, kterým 
z áleží na tom, aby nám chutnalo. Takhle 
v ypadá práce, kterou děláte srdcem. 
Vážím si toho.                         
      
  Dana Slezáčková Müllerová
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Od července bude možné si v Lesním baru zakoupit originální, zejména dřevěné, výrobky, které nyní vznikají
ve Vřesovicích u firem OWOO a Lesart. Při jejich zpracování klademe důraz na zachování charakteru dřeva
a tam kde někdo vidí vady, hledáme jeho jedinečnost. Snažíme se rovněž najít rovnováhu mezi originalitou
a precizním ručním zpracováním. Dřevo si sami těžíme a sušíme dle původních postupů.

Přijďte se podívat jaké výrobky nově ve Vřesovicích vznikají. Mezi výrobky najdete světla, kuchyňská prkýnka, 
stoličky nebo různé dřevěné objekty. Mezi specifické a oblíbené produkty patří fotky přenášené na dřevo nebo 
laserované či gravírované předměty. V rámci podpory Spolku přátel Hradiska sv. Klimenta budou představeny 
originální autorské ikony Sv. Cyrila a Metoděje například od Veroniky Svobodové.

ORIGINÁLNÍ DŘEVĚNÉ VÝROBKY Z VŘESOVIC
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P rvní půlrok jsme všechny plánované akce museli 
zrušit a vzhledem k nejisté situaci v příštích měsících 
uvádíme jenom předběžné termíny
NA DRUHOU PŮLKU ROKU JSOU PLÁNOVÁNY 
NÁSLEDUJÍCÍ AKCE:

PLÁNY JEDNOTLIVÝCH SLOŽEK PRO DRUHÉ POLOLETÍ 2020
SDH VŘESOVICE

SOKOL VŘESOVICE

ČERVENEC: 18.7.2020 .......LETNÍ NOC GENERACE  (Sokol)
ZÁŘÍ: Ukončení prázdnin-dětská diskotéka-hřiště-   
 předběžně 5.-6.9.2020 - bude upřesněno
 Výstava dětské fotografie – konec září – bude   
 upřesněno  
ŘÍJEN: 17.10.2020 .....HODY
LISTOPAD: Posezení s občany  se zábavným      
  programem  (Obec) 
 28.11.2020.....Vánoční výstava  (Babule)
PROSINEC: 5.12.2020 .......Mikulášská obchůzka   (Babule)
 Rozsvícení vánočního stromku  (obec)
 Vánoční koncert  (obec)

Vzhledem k tomu, že je situace díky koronaviru stále nejistá, 
termíny budou upřesněny vždy min. 14 dní předem formou 
plakátů ve vývěskách, na webových stránkách obce a spolků, 
na FB a vyhlášené rozhlasem.

AKCE KČT VŘESOVICE PRO DRUHÉ POLOLETÍ 2020
29. srpen Zájezd
26. září Vřesovský výšlap za krásami podzimu
 (19. ročník)
21. listopad Výšlap na horu Bradlo (2.ročník)
prosinec Mikulášska vycházka

Za normálních okolností bychom za sebou měli třetí 
a čtvrté kolo Extraligy.  Nicméně díky koronavirové 
krizi jsme byli nuceni závodění zde odložit na příští 
rok, ale všechno zlé je k něčemu dobré. Kluci můžou 
vesele stavět, ženit se a užívat si léto po svém. Bohužel 
letos to vypadá,  že budeme rádi, když vyběhneme, 
tak na dvě až tři soutěže. Všechny okolní ligy jsou 
zrušeny a zůstalo pouze pár pohárových soutěží po 
okolí. Takže plán pro letošek je jasný- udržovat se 
formou občasných tréninků a odjezdit pár soutěží. 
P evně věřím tomu, že si od toho každoročního 
humbuku spojeného se závody odpočineme a plní 
chuti se příští rok opět vrátíme do seriálu Extraligy 
ČR. Děkujeme za hojnou účast a dary  na fašaňku.
Závěrem bych chtěl apelovat na všechny, které někdy 
napadlo vyzkoušet si požární útok, aby neváhali
a kontaktovali mě nebo některého z našich členů, 
a  přišli si to vyzkoušet na trénink. Čím dál víc se 
potýkáme s nedostatkem lidí a musí nás zachraňovat 
kamarádi z okolních sborů. Bylo by škoda nechat 
zaniknout tak krásný sport s dlouhou tradicí v naší obci.

Pokud chceš zažit adrenalin,  hodně srandy, super 
kolektiv, úspěch, radost i zklamání z výsledku, ale 
hlavně nezapomenutelné zážitky, čekáme právě
na tebe. Přeji všem krásné léto. 

Za SDH Vřesovice
Michal Skalka

Vážení přátelé VŘESOVICKÉ KOPANÉ,
k onec května završil třetí měsíc koronavirové 
p andemie. Koncem tohoto měsíce bylo možné 
vyběhnout na Vřesovický pažit a naši borci si konečně 
mohli zahrát fotbálek. Pandemie byla důvodem
i anulování soutěžního ročníku 2019/2020. Nikdo tedy 
nepostupuje ani nesestupuje. V tuto dobu již probíhají 
pravidelné tréninky a příprava na soutěžní ročník 
2020/2021, který začne 8. 8. 2020. Hracím dnem
pro nás dále zůstává sobota.

V LETOŠNÍM ROCE PRO NÁS ZAČALY PŘÍPRAVY NA 
OSLAVY 100. VÝROČÍ

VZNIKU TJ SOKOL VŘESOVICE, Z.S.,
KTERÉ BUDOU PROBÍHAT VE DNECH

25. – 27. 6. 2021.

Zároveň Vás jménem výboru TJ Sokol Vřesovice, z.s. 
zvu na oslavu tohoto výročí. Sokol zorganizoval
pro své členy ve dnech 26. – 28.6. 2020 zájezd

do Hradce u Stodu.  Zde jsme sehráli přátelské utkání 
s místním klubem SK Hradec 1946, který má dvě druž-
stva mužů. Družstvo „A“ hraje okresní přebor mužů 
Plzeň-jih, družstvo „B“ hraje IV. tř. Po dlouhé cestě
a ubytování v pionýrském táboře Lomíček, naši borci 
nastoupili v 18:00 hodin k tomuto přátelskému utkání, 
které skončilo výsledkem SK Hradec 1946 – TJ Sokol 
Vřesovice 3:7 po poločase 2:4. Branky: Z. Možíš 2,
V. Gerža 2, M. Donátek, M. Pazdera, R. Kozák. V sobotu 
jsme navštívili Plzeňský pivovar - s obědem v restauraci 
Na Spilce.
Po návratu z Plzně jsme se vykoupali v Hradeckém 
lomu, který slouží jako přírodní koupaliště. Načerpali 
jsme síly na večerní zábavu s hradeckými přáteli, kde 
nám k tanci a poslechu hrála skupina EXPLOZET ROCK. 
Po dvou krásných dnech výletu jsme v neděli ráno 
vyrazili zpátky domů. Závěrem Vás zvu na letní noc se 
skupinou GENERACE, která se koná 18. 7. 2020
ve 20:00 hodin na místním hřišti. 
Přeji Vám hezké léto a dovolenou.

                                                Za TJ Sokol Vřesovice, z.s.
                                                                   Libor Pazdera
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